
Optimisme en scepsis over perspectieven

Macedonische zuivelsector
roept Nederlandse hulp in

Zuivelcoöperatie BiMilk in het Mace-
donische Bitola wil graag de Neder-

landse melkveehouderĳ inschakelen om 
de overcapaciteit van de fabrieken beter 
te benutten. Aanvankelĳk had het con-
cern de hoop gevestigd op een overname 
door FrieslandCampina, dat interesse 
had in het ‘zuivelpakket’ van de Britse 
investeerder Salford Capital Partners in 
de Balkan. Met de overname zou in één 
klap veel kennis beschikbaar komen. 
In mei 2012 besloot het Nederlandse 
concern om de intentieverklaring voor 
overname van de zuivelbedrĳven Imlek 
(waartoe BiMilk behoort) en Mlekara Su-
botica geen vervolg te geven.
Reden voor directeur Zlatko Najdovski 
van BiMilk om via andere kanalen te zoe-
ken naar nieuwe impulsen. Die vond hĳ 
in de NL Chamber, de Nederlands-Mace-
donische Kamer van Koophandel in 

Skopje, waarmee hĳ een plan opstelde 
om via verschillende sporen de melkpro-
ductie in de voormalige Joegoslavische 
deelstaat omhoog te stuwen. Het eerste 
concrete wapenfeit is de overeenkomst 
die BiMilk eind september sloot met het 
Programma Uitzending Managers (PUM) 
om via verschillende studieclubs de vak- 
en managementkennis bĳ Macedonische 
melkveehouders te verbeteren. 

Lage grondprĳzen
Directeur Bob Smit van de NL Chamber 
probeert op verzoek van Najdovski te be-
middelen tussen de verschillende instan-
ties. Smit: ‘Behalve de uitwisseling van 
kennis proberen we ook om jonge Neder-
landse melkveehouders te verleiden om 
zich in Macedonië te vestigen. Daarvan 
zou een grote voorbeeldfunctie kunnen 
uitgaan. Er liggen hier ook zeker kan-

De Macedonische melkveehouderĳ zit op een kantelpunt: of de 

sector gaat zich de komende jaren serieus ontwikkelen of het 

blĳft rommelen in de marge. Dit najaar zĳn de contracten onder-

tekend om Nederlandse vak- en managementkennis in te zetten 

voor het verhogen van de binnenlandse melkproductie. Er is op-

timisme bĳ direct betrokkenen, maar ook scepsis.
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sen, vanwege de lage grondprĳzen en 
loonkosten en de hoge melkprĳs.’
Ook het Macedonische ministerie van 
Landbouw is er veel aan gelegen om Ne-
derlandse ondernemers binnen te halen 
door gunstige investeringsvoorwaarden 
te creëren, weet Smit. ‘Zoals de tien pro-
cent vlaktaks, onderhandelbare vrĳstel-
ling van vennootschapsbelasting en lo-
kale belastingen en bĳdragen in de 
aanleg van nutsvoorzieningen. Ook de 
Nederlandse ambassade wil daarin een 
stimulerende rol vervullen.’
Een ander spoor betreft de investering in 
kwalitatief hoogwaardig melkvee. Zo 
importeerde BiMilk het afgelopen half 
jaar 700 stamboekkoeien uit West-Euro-
pa, om ze onder gunstige afbetaalrege-
lingen te plaatsen bĳ de betere melkvee-
houders. ‘Om aan de binnenlandse vraag 
naar melk te kunnen voldoen, moeten 

BiMilk-directeur Zlatko Najdovski
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we nu nog gecondenseerde melk impor-
teren’, legt Najdovski uit. ‘Veel beter zou 
het zĳ n om de productie van onze bin-
nenlandse toeleveranciers te verhogen. 
Dat is beter voor de melkkwaliteit, de ef-
fi ciency, de kostprĳ s en voor het kwali-
tatief opkrikken van de hele Macedoni-
sche melkveesector.’

Niet gewend aan studieclubs
Het opkrikken van de het algehele ma-
nagement is geen overbodige luxe , stelt 
Wytze Heida van a grarisch adviesbureau 
The Friesian in Leeuwarden onomwon-
den. Afgelopen voorjaar onderzochten 
studenten van de plaatselĳ ke vestiging 
van Van Hall Larenstein de dagelĳ kse 
praktĳ k op een melkveebedrĳ f in Sveti 
Nikole op zo’n uur rĳ den van de hoofd-
stad Skopje. Doel was om praktische tips 
te geven om snel vorderingen te maken. 

Heida: ‘Op zich zĳ n d ie er volop. Maar 
Macedonië heeft veel veehouders met 
een handvol koeien die maar wat rom-
melen in de marge. Daar valt niet zoveel 
eer aan te behalen. Waar het vaak spaak 
loopt op de grotere bedrĳ ven is dat ze 
over het algemeen worden geleid door 
ondernemers afkomstig uit andere bran-
ches. Die hebben veel minder voeling 
met het vak en de dieren. De organisatie 
heeft geen structuur, laat staan dat wordt 
gewerkt volgens vaste protocollen.’
Het melkveebedrĳ f van Goran Mitrov in 
Novo Selo met 430 koeien is daarop een 
uitzondering. De transportondernemer 
probeerde aanvankelĳ k via zĳ n interna-
tionale contacten een Nederlandse melk-
veehouder als zakenpartner te vinden. 
Toen dat niet lukte, gaf hĳ  de jonge en 
ambitieuze veearts Borche Hristov de da-
gelĳ kse leiding in en om de stallen. Ver-
der zĳ n er sleutelposities voor nog twee 
veterinair opgeleide personen, drie vaste 
melkers en een chef landwerk die ver-
antwoordelĳ k is voor het voerrantsoen 
dat van de 700 hectare landbouwgrond 
wordt gehaald. De melk wordt geleverd 
aan het lokale zuivelbedrĳ f Zdravje 
Radovo. 
Hristov neemt alle tĳ d voor een rondlei-
ding en is zeer geïnteresseerd in de Ne-
derlandse werkwĳ ze en vooral de melk-
prĳ zen. Een aanpak via studieclubs is 
hem vreemd. Getuige zĳ n reactie is het 
in Macedonië ‘ieder voor zich’. In de na-
bĳ e omgeving zĳ n er trouwens ook geen 

vergelĳ kbare bedrĳ ven om mee te spar-
ren. Zeker niet qua investeringsniveau. 
De ruime, open bedrĳ fsgebouwen, met 
een moderne Italiaanse 2 x 24-melkstal, 
contrasteren met de grauwe vervallen 
opstallen waar het jongvee nog in is ge-
huisvest. Om de concurrentie met an-
dere vooruitstrevende melkveehouders 
voor te blĳ ven, is het niet handig om al-
lerlei ervaringen en kengetallen uit te 
wisselen, lacht Hristov verlegen. 

Trainingsbĳ eenkomsten
Toch zet het PUM vol in op kennisver-
groting door onderlinge informatie-uit-
wisseling. ‘BiMilk zelf is te groot om on-
der onze voorwaarden experts te kunnen 
krĳ gen’, stelt Johan van den Berg, PUM-
landencoördinator voor Bosnië Herze-
govina en Macedonië. ‘De individuele 
melkveehouders zĳ n op hun beurt te 
klein, maar als BiMilk praktische trai-
ningsbĳ eenkomsten organiseert voor 
groepen toeleveranciers, dan kunnen we 
onze expertise wel aanbieden. We gaan 
de komende jaren tal van bĳ eenkomsten 
verzorgen voor de melkveehouders, 
maar ook voor BiMilk als initiatiefnemer 
die de dagelĳ kse begeleiding van de toe-
leveranciers verzorgt.’
Tĳ dens de bĳ eenkomsten met de melk-
veehouders zullen de experts ook probe-
ren om Nederlandse stieren van fokke-
rĳ organisatie CRV onder de aandacht te 
brengen, vertelt Van den Berg. ‘We heb-
ben in december een kennismakingsdag, 

Op landwegen is het soms manoeuvreren om metershoog opgestapelde hooiwagens heen
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De Italiaanse 2 x 24-melkstal in Novo Selo

Het moderne bedrĳ f van voormalig transportondernemer Goran Mitrov
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waarbĳ dat onderwerp ook op de agenda 
staat. Daarnaast hebben onze experts de 
“CRV Dairy Management Guide” gekre-
gen, een standaardwerk voor de prakti-
sche advisering binnen de sector.’ 
Manager internationale betrekkingen 
bĳ CRV Paul Vriesekoop tempert te 
hooggespannen verwachtingen. ‘We ko-
men PUM-managers overal op de wereld 
tegen, vandaar dat we in december een 
gezamenlĳke bĳeenkomst hebben ge-
pland om elkaar waar nodig te kunnen 
versterken. Macedonië zelf staat bĳ ons 
niet op de radar. Althans nog niet. In de 
Balkan ligt onze focus vooral op Servië 
met handelscontacten in Slovenië en 
Kroatië. Of we daar Macedonië op ter-
mĳn aan toevoegen, hangt sterk af van 
de ontwikkelingen die het land door-
maakt en aan de importregelingen.’

Onderwĳs naar hoger plan
Volgens Heida is de import van stam-
boekvee of sperma niet de belangrĳkste 
voorwaarde om de Macedonische melk-
veehouderĳ naar een hoger plan te til-
len. Hĳ komt al vĳftien jaar regelmatig 
in Macedonië en heeft goed contact met 
Najdovski sinds de oprichting van een 
melklaboratorium in Bitola zo’n vĳftien 
jaar geleden. ‘Zlatko was daar als veearts 
ook nauw bĳ betrokken. Het lab bestaat 
nog steeds en is inmiddels nauw gelieerd 
aan de melkfabriek’, vertelt hĳ. 
Terug naar de basis, is volgens Heida het 

devies. ‘Ik hoor betrokkenen soms pra-
ten over embryotransplantatie of hyper-
moderne innovaties in de melkstal, 
maar daarmee is Macedonië nu niet ge-
holpen. Goed graslandbeheer, een afge-
wogen voerrantsoen, een volgsysteem 
van de koeien, of iets praktisch als klau-
wen bekappen. Dat zĳn vaardigheden 
waarmee het begint.’ En dergelĳke ken-
nis ontbreekt op de bedrĳven, consta-
teert Heida tot zĳn spĳt. ‘De verschil-
lende pogingen om het onderwĳs naar 
een hoger plan te trekken zĳn steeds ge-
strand door gebrek aan middelen en een 
langetermĳnvisie bĳ de overheid.’
Toch heeft het spoor via de studieclubs 
kans van slagen, meent Heida. ‘Als het 
BiMilk lukt om enkele groepen met kop-
lopers te selecteren en met elkaar te ver-
binden, die enthousiast te maken, dan 
kan dat als voorbeeld werken. Er zĳn  
goede bedrĳven actief, waar de onderne-
mers hart hebben voor de dieren.’ 
Een voorbeeld is Pece Juntovski, die met 
zĳn zoon Stevce boert op vĳf minuten 
rĳden van de melkfabriek. Bob Smit van 
NL Chamber – die voor een overleg met 
Najdovski ook in Bitola is – rĳdt die mid-
dag mee om te tolken. Op het smalle 
kronkelende weggetje moet hĳ zĳn auto 
enkele keren flink door de berm ma-
noeuvreren om de metershoog opgesta-
pelde hooiwagens te omzeilen. Juntovski 
heeft de veestapel via BiMilk onlangs 
met tien stuks kunnen uitbreiden. Het 

voer wordt geleverd door een broer met 
een akkerbouwbedrĳf. De vaktechnische 
adviezen komen voornamelĳk van de 
veearts, die gemiddeld tussen de vĳf en 
tien keer per maand langskomt. 

Toenemende vraag naar kennis
‘Met name op het gebied van de 
kostprĳsbeheersing kunnen ze 
ondersteuning gebruiken’, weet Heida. 
‘Daarin kan PUM zeker een goede rol 
vervullen. Voor de grotere bedrĳven 
voorzie ik een ander probleem. Veel 
ondernemers hebben geïnvesteerd in de 
veehouderĳ vanwege de hoge melkprĳs. 
Ze komen er nu achter dat het houden 
van koeien geen eenvoudige manier is 
om geld te verdienen. “Wat vreten die 
beesten veel”, hoor ik ze vaak mopperen. 
Het kwartje valt niet dat veel en goed 
voedsel zorgt voor een hogere en 
kwalitatief betere melkproductie.’
Desondanks ziet Heida nog steeds poten-
tie voor de Macedonische melkveehou-
derĳ. ‘Het land heeft de ruimte, qua 
grond, maar ook qua afzet. Als het lukt 
om iets op te bouwen, kan dat zeker ook 
interessant zĳn voor Nederland. De 
vraag naar kennis, materialen en dieren 
zal toenemen. Punt is wel dat alles van 
de basis wordt opgebouwd. Dus met ge-
dreven veehouders, die een gedegen vak-
opleiding hebben genoten. Dat heeft tĳd 
nodig. Ik hoop dat de Macedoniërs die 
willen nemen.’ l

De veestapel van Juntovski wordt in grupstallen gehuisvest en is 
onlangs met tien stuks uitgebreid

Pece Juntovski en zĳn zoon Stevce laten zich vĳf tot tien keer per maand 
voorlichten door de dierenarts, die langs komt

Jan Mark Hoekstra: ‘Macedonië is aantrekkelĳk avontuur’
De oproep aan Nederlandse veehouders 
om zich in Macedonië te vestigen heeft 
Jan Mark Hoekstra zeker aan het denken 
gezet. De student dier- en veehouderĳ 
aan Van Hall Larenstein verbleef voor 
het genoemde praktische onderzoek zes 
weken in Sveti Nikole. Het kennisniveau 
viel hem niet mee. ‘Qua kennis en erva-
ring omtrent diergezondheid, hygiëne, 
huisvesting en voerrantsoen loopt het 

land veertig jaar achter ten opzichte van 
Nederland.’ 
Waarom dan toch interesse? ‘Macedonië 
is een prachtig land, met geweldige men-
sen. Omdat we thuis geen boerderĳ heb-
ben, is emigreren een kans om toch iets 
voor mezelf op te bouwen. Macedonië 
biedt zeker perspectief, ook omdat de 
overheid en de zuivelfabriek daarvoor 
graag regelingen treffen. Overigens staar 

ik me daar niet blind op. Het gebrek aan 
moderne kennis en techniek betekent 
ook dat ik daar voornamelĳk op mezelf 
ben aangewezen. Goede loonwerkers of 
adviseurs van toeleveranciers zoals in 
Nederland kennen ze daar niet. Deson-
danks speelt het idee nog steeds zo af en 
toe door mĳn hoofd. Voor iemand die 
het avontuur durft aan te gaan, is Mace-
donië zeker aantrekkelĳk.’
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